
JAK VYŘEŠIT RÉBUS
LOTERIJNÍHO ZÁKONA?

O potřebě nového loterijního zákona se diskutuje již 

několik let. Provozovatelé sázkových her volají po jas-

ných pravidlech, obce po lepší regulaci heren na svém 

území a stát by prostřednictvím herního průmyslu rád 

získal vyšší příjmy pro veřejné rozpočty. Existuje cesta,

jak sladit v jedné právní úpravě zájmy všech stran? 

Unie herního průmyslu ČR, která reprezentuje vět-

šinu segmentů herního průmyslu, je přesvědčena, že 

takové řešení existuje.

Výrazem všeobecné poptávky po změně fungování her-
ního průmyslu jsou hned tři simultánní návrhy novel 
loterijního zákona, které se sešly v únoru 2011 v Posla-
necké sněmovně. Vedle těchto „rychlých novel“, které 
mají vyřešit nejpalčivější problémy, má Ministerstvo fi -
nancí ambici připravit nový loterijní zákon účinný od 

roku 2013 provázený zbrusu novou úpravou zdanění 
loterní branže. Problematika sázkových her a loterií je 
komentována a řešena špičkovými politiky na celostát-
ní i komunální úrovni: ministrem fi nancí Miroslavem 
Kalouskem, ministrem vnitra Radkem Johnem, úřadu-

jícím předsedou ČSSD Bohuslavem Sobotkou nebo se-
nátorem a primátorem Teplic Jaroslavem Kuberou.

Je lepší defi novat hry nebo herní prostředí?

Hlavním a pouhou novelou neodstranitelným problé-
mem současného loterijního zákona je nejasné defi nování 
her. Přitom vzhledem k technickému pokroku a novým 
nápadům je nemožné druhy her jednou provždy precizně 
defi novat. „Za lepší princip považujeme defi novat prostře-
dí, kde se sázkové hry provozují a v závislosti na prostředí 



odstupňovat míru hazardu,“ říká sekretář Unie herního 
průmyslu Andrej Čírtek a dále vysvětluje:  „Jednoduše ře-
čeno nejvyšší částky by mohl hráč sázet v casinu, které evi-
duje všechny hráče a je vybaveno kamerovým systémem, 
za nižší sázky by se hrálo v hernách a nejméně rizikový ha-

zard s malými sázkami by byl provozován v restauračních 
zařízeních.“ K zavedení této inovace je nezbytné přijmout 
zcela nový zákon, protože systém současného loterijního 
zákona takový zásah neumožňuje.

Videoloterijní terminály v obcích

Tématem, které zejména obce považují za urgentní, je 
regulace některých herních zařízení, zejména tzv. video-
loterijních terminálů, na jejich území. „Podporujeme, 
aby obce mohly vyhláškami regulovat výskyt všech 
místně lokalizovatelných sázkových her na svém úze-
mí.  To se týká zejména videoloterijních terminálů. Vý-
voj by měl směřovat k tomu, aby obce mohly vytvářet 
zóny, kde sázkové hry mohou být provozovány, anebo 
také zcela zakázat hazard na svém území. Zato se vzdají 

podílu na příjmech, které by sázkové hry na jejich úze-
mí generovaly,“ popisuje představy Unie herního prů-
myslu Čírtek. „Naopak varujeme před systémem, kte-
rý v současnosti panuje u výherních hracích přístrojů, 
kde obce vyhláškami rozhodují o existenci jednotlivých 

provozoven bez jakéhokoliv zdůvodnění. To je velké 
korupční riziko. Doporučujeme, aby obce mohly vy-
hláškami regulovat určitý územní celek, například ulici, 
ale ne jednotlivé číslo popisné,“ dodává.

Jak využít Kuberův pojem?

Otázkou, která rezonuje v souvislosti se situací veřej-
ných rozpočtů, je možnost zvýšení daňového zatížení 
herního průmyslu. I v této oblasti prezentuje Unie 
hned dvě varianty řešení: „Nejjednodušším řešením 
je nasměrovat část odvodů loterních fi rem na veřejně 
prospěšné účely povinně do obcí, kde fi rmy provozují 
svoje automaty. Další variantou je využít nápad senáto-
ra Kubery, který na jaře 2010 prosadil, že obce můžou 
zavést místní poplatky za tzv. jiná technická herní zaří-
zení. Tímto pojmem dle svých slov mínil videoloterijní 
terminály. Bohužel takový výklad je jen jedním z něko-
lika možných a proto je pojem senátora Kubery třeba 
dopřesnit. V takovém případě by novela loterijního zá-
kona jasně nadefi novala, že jiné technické herní zařízení 
je také videoloterijní terminál, což by vneslo do situace 
jasno,“ konstatuje Čírtek.

Unie herního průmyslu ČR 


